

# Sabar &

# Syukur



**Mengamalkan Ciri-ciri Positif  
Membawa Kepada Ketenangan fikiran**

**Sabar & Syukur**

**Buku ShaykhPod**

**Diterbitkan oleh ShaykhPod Books, 2024**

Walaupun setiap langkah berjaga-jaga telah diambil dalam penyediaan buku ini, penerbit tidak bertanggungjawab atas kesilapan atau peninggalan, atau untuk kerosakan akibat penggunaan maklumat yang terkandung di sini.

Sabar & Syukur

**Edisi kedua. 22 Mac 2024.**

Hak Cipta © 2024 ShaykhPod Books.

Ditulis oleh ShaykhPod Books.

# Isi kandungan

[Isi kandungan](#)

[Ucapan terima kasih](#)

[Nota Penyusun](#)

[pengenalan](#)

[Sabar & Syukur](#)

[Sabar - 1](#)

[Sabar - 2](#)

[Sabar - 3](#)

[Sabar - 4](#)

[Sabar - 5](#)

[Sabar - 6](#)

[Sabar - 7](#)

[Sabar - 8](#)

[Sabar - 9](#)

[Sabar - 10](#)

[Sabar - 11](#)

[Sabar - 12](#)

[Sabar - 13](#)

[Sabar - 14](#)

[Sabar - 15](#)

[Sabar - 16](#)

[Syukur - 1](#)

[Syukur - 2](#)

[Bersyukur - 3](#)

[Bersyukur - 4](#)

[Syukur - 5](#)

[Lebih 400 eBuku Percuma tentang Perwatakan Baik](#)

[Media ShaykhPod yang lain](#)

## **Ucapan terima kasih**

Segala puji bagi Allah, Tuhan sekalian alam, yang telah memberikan ilham, peluang dan kekuatan kepada kami untuk menyempurnakan jilid ini. Selawat dan salam ke atas junjungan besar Nabi Muhammad yang jalannya telah dipilih oleh Allah Taala untuk keselamatan umat manusia.

Kami ingin merakamkan setinggi-tinggi penghargaan kepada seluruh keluarga ShaykhPod, terutamanya bintang kecil kami, Yusuf, yang sokongan dan nasihat berterusannya telah memberi inspirasi kepada pembangunan Buku ShaykhPod.

Kami berdoa agar Allah, Yang Maha Tinggi, menyempurnakan nikmat -Nya kepada kami dan menerima setiap surat dari kitab ini di mahkamah-Nya yang mulia dan membenarkannya untuk bersaksi bagi pihak kami pada Hari Akhir.

Segala puji bagi Allah Yang Maha Tinggi, Tuhan sekalian alam dan selawat dan salam yang tidak terhingga ke atas junjungan Nabi Muhammad, ke atas keluarga dan para sahabatnya yang dirahmati Allah, semoga Allah meridhai mereka semua.

## **Nota Penyusun**

Kami telah berusaha bersungguh-sungguh untuk melakukan keadilan dalam jilid ini namun jika terdapat sebarang kejatuhan pendek ditemui maka penyusun bertanggungjawab secara peribadi dan semata-mata ke atasnya.

Kami menerima kemungkinan kesilapan dan kekurangan dalam usaha menyelesaikan tugas yang sukar itu. Kami mungkin secara tidak sedar telah tersandung dan melakukan kesilapan yang mana kami memohon kemaafan dan kemaafan daripada pembaca kami dan penarikan perhatian kami kepadanya akan dihargai. Kami bersungguh-sungguh menjemput cadangan membina yang boleh dikemukakan kepada [ShaykhPod.Books@gmail.com](mailto:ShaykhPod.Books@gmail.com).

## **pengenalan**

Buku pendek berikut membincangkan Dua Aspek Akhlak Mulia: Sabar dan Bersyukur.

Melaksanakan pelajaran yang dibincangkan akan membantu seorang Muslim Mencapai Akhlak Mulia. Menurut Hadis yang terdapat dalam Jami At Tirmidzi, nombor 2003, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, telah menasihati bahawa perkara yang paling berat dalam Timbangan Hari Kiamat ialah Akhlak Mulia. Ia adalah salah satu sifat Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,, yang dipuji oleh Allah Taala dalam Surah 68 Al Qalam, Ayat 4 Al-Quran:

*“Dan sesungguhnya kamu mempunyai akhlak yang agung.”*

Oleh itu, adalah menjadi kewajipan ke atas semua umat Islam untuk mendapatkan dan bertindak berdasarkan ajaran Al-Quran dan tradisi Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,, untuk mencapai Akhlak Mulia.



# **Sabar & Syukur**

## **Sabar - 1**

Dalam sebuah Hadis yang terdapat dalam Sahih Bukhari, nombor 1302, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, berpesan bahawa kesabaran yang sebenar ditunjukkan pada permulaan kesukaran.

Pertama sekali, sabar adalah apabila seseorang mengawal perkataan dan tindakan mereka supaya mereka mengekalkan ketaatan yang ikhlas kepada Allah Taala, setiap kali mereka menghadapi kesulitan.

Adalah penting untuk memahami bahawa kesabaran sebenar ditunjukkan sepanjang makna musibah, dari permulaan kesukaran dan seterusnya. Menerima realiti kesukaran, seperti kematian orang yang disayangi, akhirnya, dengan peredaran masa berlaku dengan semua orang. Ini adalah penerimaan bukan kesabaran sebenar.

Oleh itu, umat Islam harus memastikan mereka menghadapi kesukaran sambil bersabar dengan meyakini bahawa segala yang dipilih oleh Allah Taala adalah yang terbaik untuk semua orang yang terlibat, walaupun mereka gagal untuk memerhatikan hikmah di sebalik pilihan tersebut. Sebaliknya, mereka harus memikirkan berkali-kali apabila mereka

percaya sesuatu itu baik, tetapi akhirnya menjadi buruk dan sebaliknya . Memahami rabun jauh yang melampau dan pengetahuan manusia yang terhad dan pengetahuan dan kebijaksanaan Allah yang tidak terhingga, dapat membantu seorang muslim untuk menunjukkan kesabaran dari permulaan kesukaran. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*"...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui."*

Di samping itu, kerana Allah Ta'ala tidak membebani jiwa dengan lebih daripada yang mampu mereka tanggung, ia tidak meninggalkan sesiapa pun dengan alasan untuk tidak menunjukkan kesabaran dan mengekalkan ketaatan yang tulus kepada Allah Ta'ala melalui perkataan dan perbuatan dari bermulanya sesuatu kesukaran. Surah 2 Al Baqarah, ayat 286.

*"Allah tidak membebani seseorang melainkan sesuai dengan kemampuannya..."*

Di samping itu, adalah penting bagi umat Islam untuk terus menunjukkan kesabaran sehingga akhir hayat mereka. Ini kerana seseorang itu mudah kehilangan pahala kesabaran walaupun mereka bersabar sejak awal, dengan menunjukkan ketidaksabaran lebih jauh. Ini adalah perangkap Iblis yang sangat mematikan. Dia sabar menunggu

berpuluh tahun hanya untuk merosakkan pahala seorang muslim. Al-Quran menjelaskan bahawa seorang muslim akan mendapat pahala dari apa yang mereka bawa ke hari kiamat, ertinya, bawa bersama mereka apabila mereka mati, ia tidak menyatakan mereka akan mendapat pahala selepas hanya melakukan sesuatu amalan, seperti menunjukkan kesabaran pada permulaannya. daripada suatu kesukaran. Bab 6 Al An'am, ayat 160:

*“Barangsiapa yang datang (pada hari kiamat) dengan membawa kebaikan...”*

## Sabar - 2

Dalam Hadis yang terdapat dalam Sahih Muslim, nombor 7500, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, berpesan bahawa setiap keadaan diberkati bagi orang yang beriman. Satu-satunya syarat ialah mereka perlu bertindak balas terhadap setiap keadaan yang mereka hadapi semasa mentaati Allah, khususnya, sabar dalam kesulitan dan bersyukur di saat senang.

Terdapat dua aspek kehidupan. Satu aspek ialah situasi yang dihadapi oleh orang ramai, sama ada masa senang atau susah. Kawalan situasi yang dihadapi seseorang adalah di luar tangan mereka. Allah Ta'ala telah memutuskan hal ini dan tidak ada yang dapat melepaskan diri dari mereka. Oleh itu, penekanan terhadap situasi yang dihadapi tidak masuk akal kerana ia adalah takdir dan oleh itu tidak dapat dielakkan. Aspek lain ialah reaksi seseorang terhadap setiap situasi. Ini adalah dalam kawalan setiap orang dan inilah yang dinilai sebagai contoh, menunjukkan kesabaran atau ketidaksabaran dalam situasi yang sukar. Oleh itu, seorang muslim mesti menumpukan perhatian kepada tingkah laku dan reaksi mereka dalam setiap situasi dan bukannya menekankan kerana berada dalam situasi, kerana ini tidak dapat dielakkan. Jika seorang muslim ingin berjaya dalam kedua-dua dunia mereka hendaklah menilai setiap keadaan dan sentiasa bertindak dalam ketaatan kepada Allah, Yang Maha Tinggi. Sebagai contoh, di waktu senang mereka mesti menggunakan nikmat yang mereka miliki seperti yang disyariatkan oleh Islam, iaitu kesyukuran yang sebenar kepada Allah Taala. Bab 14 Ibrahim, ayat 7:

*“Dan (ingatlah) ketika Tuhanmu memaklumkan, ‘Sesungguhnya jika kamu bersyukur, pasti Kami akan menambah (nikmat) kepadamu...”*

Dan dalam masa kesukaran mereka mesti menunjukkan kesabaran kerana mengetahui Allah yang Maha Agung, memilih yang terbaik untuk hamba-Nya walaupun mereka tidak memahami hikmah di sebalik pilihan itu. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*“...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui.”*

Adalah penting untuk diperhatikan bahawa kejayaan dalam setiap keadaan, dalam Hadis utama, telah ditunjukkan untuk orang yang beriman dan bukan orang Islam. Ini kerana seorang mukmin memiliki keimanan yang lebih kuat yang berteraskan ilmu Islam. Hasil daripada keimanan mereka yang lebih kuat, mereka lebih berpegang teguh kepada ketaatan yang ikhlas kepada Allah, Yang Maha Tinggi, yang melibatkan kesabaran dalam kesulitan dan bersyukur di saat senang. Sedangkan, orang Islam adalah seseorang yang telah menerima Islam tetapi kerana lemahnya iman, yang disebabkan oleh kejahilan ilmu Islam, mereka mungkin gagal untuk bertindak balas terhadap situasi yang berbeza dengan ketaatan yang ikhlas kepada Allah Taala. Oleh itu, adalah penting bagi seseorang untuk mendapatkan dan mengamalkan ilmu Islam supaya mereka mencapai darjat seorang mukmin dan oleh itu mengekalkan ketaatan yang ikhlas kepada Allah, Yang Maha Tinggi, dalam semua keadaan.

## Sabar - 3

Dalam Hadis yang terdapat dalam Sunan Ibn Majah, nombor 4168, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, menasihati umat Islam agar tidak mempersoalkan takdir kerana ini membuka pintu kepada Iblis. Dia menggalakkan umat Islam untuk mencabar pilihan Allah, yang Maha Tinggi, kerana mereka tidak memerhatikan hikmah di sebaliknya kerana rabun dan kekurangan pemahaman mereka. Ini seterusnya membawa kepada ketidaksabaran dan kehilangan pahala. Seseorang harus merenung pengalaman masa lalu mereka di mana mereka percaya sesuatu itu baik sedangkan ia sebenarnya buruk dan sebaliknya untuk memberi inspirasi kepada mereka untuk terus bersabar, kerana mereka akan ditunjukkan manfaat ini lambat laun. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*"...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui."*

## Sabar - 4

Dalam Hadis yang terdapat dalam Sahih Bukhari, nombor 6470, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, berpesan bahawa sesiapa yang ikhlas berusaha untuk bersabar akan diberikan kesabaran oleh Allah Taala. Dia menyimpulkan bahawa tiada anugerah yang lebih besar daripada kesabaran.

Seorang muslim harus memaksakan kesabaran pada diri mereka sendiri terutama pada saat-saat kesulitan. Cara terbaik untuk mencapai ini adalah dengan memperoleh dan bertindak berdasarkan ilmu Islam. Sebagai contoh, orang yang mengenal Allah Taala, akan memberikan pahala yang tidak terhitung kepada orang Islam yang sabar lebih cenderung untuk bersabar daripada orang yang tidak mengetahui hakikat ini. Bab 39 Az Zumar, ayat 10:

*“...Sesungguhnya orang yang sabar akan diberikan pahala mereka tanpa hisab [iaitu, had].”*

Adalah penting untuk ambil perhatian bahawa kesabaran sebenar ditunjukkan pada permulaan situasi, bukan di kemudian hari. Apabila seseorang menunjukkan kesabaran di kemudian hari, ini adalah penerimaan, yang juga dialami oleh orang yang paling tidak sabar.

Akhirnya, kesabaran adalah penting untuk diterapkan kerana ia diperlukan dalam setiap elemen ketaatan kepada Allah, Yang Maha Tinggi. Ini melibatkan menunaikan perintah-Nya, menjauhi larangan-Nya dan ketika menghadapi takdir. Secara mudahnya, kejayaan dalam hal duniawi atau agama tidak mungkin dicapai tanpa kesabaran. Oleh itu, ia adalah anugerah terindah yang dianugerahkan oleh Allah Taala kepada mereka yang berusaha untuk mengamalkannya.



## Sabar - 5

Dalam sebuah Hadis yang terdapat dalam Imam Bukhari, Adab Al Mufrad, nombor 492, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, menasihati agar seorang muslim tidak menghadapi sebarang jenis kesulitan fizikal, tanpa mengira saiznya, seperti tusukan. duri, atau sebarang kesulitan emosi, seperti tekanan, kecuali Allah Taala menghapuskan dosa-dosa mereka kerananya.

Ini merujuk kepada dosa kecil, kerana dosa besar memerlukan taubat yang ikhlas. Kesudahan ini terjadi apabila seorang muslim tetap bersabar dari awal kesulitan hingga akhir hayatnya. Ini penting untuk difahami, kerana ramai orang percaya mereka boleh mengeluh pada mulanya dan kemudian menunjukkan kesabaran selepas itu. Ini bukanlah kesabaran yang sebenar, sebaliknya hanya penerimaan, yang secara semula jadi berlaku dengan peredaran masa. Ini telah ditunjukkan dalam Hadis yang terdapat di dalam Sunan An Nasai, nombor 1870. Selain itu, kesabaran perlu ditunjukkan sepanjang hayat seseorang, kerana seseorang boleh memusnahkan pahalanya dengan menunjukkan ketidaksabaran di bawah garis.

Seorang muslim harus ingat bahawa adalah jauh lebih baik untuk menghapuskan dosa-dosa kecil mereka melalui kesukaran ini daripada mencapai Hari Penghakiman semasa masih memilikinya. Seorang muslim hendaklah sentiasa bertaubat dan berusaha melakukan amal soleh untuk menghapuskan dosa-dosa kecil mereka. Dan jika mereka menghadapi sebarang kesulitan fizikal atau emosi, mereka harus tetap bersabar dengan harapan agar dosa-dosa kecil mereka dihapuskan dan mendapat pahala yang tidak terkira. Bab 39 Az Zumar, ayat 10:

*“...Sesungguhnya orang yang sabar akan diberikan pahala mereka tanpa hisab [yaitu, had].”*

Sesiapa yang menghadapi setiap kesulitan dengan sabar, yang melibatkan mengelakkan mengeluh atau maksiat kepada Allah, Yang Maha Agung, melalui ucapan atau perbuatan, dan menambah taubat yang ikhlas pada tingkah laku mereka, akan dihapuskan dosa-dosa kecil dan besar mereka. Taubat yang sungguh-sungguh melibatkan perasaan menyesal, memohon ampun kepada Allah, Yang Maha Tinggi, dan orang-orang yang dizalimi, selagi hal ini tidak akan membawa kepada masalah yang lebih besar, dengan ikhlas berjanji untuk tidak melakukan dosa yang sama atau serupa lagi dan termasuk, membuat untuk sebarang hak yang telah dilanggar terhadap Allah, Yang Maha Mulia, dan manusia.

Seseorang telah menghadapi kesukaran dengan cara ini dan menghadapi masa senang dengan rasa syukur, yang melibatkan penggunaan nikmat yang telah dikurniakan dengan cara yang diredhai Allah, Yang Maha Tinggi, akan mendapat ketenangan dan kejayaan dalam setiap situasi yang mereka hadapi di kedua-dua dunia. Bab 16 An Nahl, ayat 97:

*“Barangsiapa yang mengerjakan amal saleh, baik laki-laki maupun perempuan dalam keadaan beriman, maka sesungguhnya akan Kami berikan kepadanya kehidupan yang baik dan sesungguhnya akan Kami*

*beri balasan kepada mereka dengan pahala yang lebih baik dari apa yang telah mereka kerjakan. ."*

## Sabar - 6

Sebuah Hadis yang terdapat dalam Sunan Abu Dawud, nombor 3127, memperingatkan bahawa Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, melarang manusia daripada meratap.

Malangnya, ada yang percaya bahawa tidak dibenarkan menangis semasa kesukaran, seperti kehilangan orang tersayang. Ini tidak betul kerana Nabi Muhammad, saw, menangis pada banyak kesempatan apabila seseorang meninggal dunia. Sebagai contoh, dia menangis ketika anaknya Ibrahim, semoga Allah meridhainya, meninggal dunia. Ini ditegaskan dalam sebuah Hadis yang terdapat dalam Sunan Abu Dawud, nombor 3126.

Sebenarnya, tangisan atas kematian seseorang adalah tanda rahmat yang telah diletakkan oleh Allah Taala dalam hati hamba-hambanya. Dan hanya orang-orang yang mengasihani orang lain yang akan dikasihi oleh Allah Yang Maha Tinggi. Ini telah dinasihatkan dalam Hadis yang terdapat dalam Sahih Bukhari, nombor 1284. Hadis yang sama ini dengan jelas menyebut bahawa Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, menangis cucunya yang telah meninggal dunia.

Sebuah Hadis yang terdapat dalam Sahih Muslim, nombor 2137, menasihati bahawa seseorang tidak akan dihukum kerana menangis kematian seseorang atau kesedihan yang mereka rasakan di dalam hati. Tetapi mereka mungkin menghadapi hukuman jika mereka

mengeluarkan kata-kata yang menunjukkan ketidaksabaran mereka terhadap pilihan Allah Taala.

Jelas sekali berduka dalam hati atau menitiskan air mata tidak dilarang dalam Islam. Perkara yang dilarang ialah meratap, menunjukkan ketidaksabaran melalui perkataan atau perbuatan, seperti mengoyakkan pakaian atau mencukur kepala kerana kesedihan. Terdapat amaran keras terhadap mereka yang bertindak sedemikian. Oleh itu, seseorang harus mengelakkan tindakan ini pada semua kos. Seseorang bukan sahaja boleh menghadapi hukuman kerana bertindak demikian tetapi jika si mati menghendaki dan memerintahkan orang lain untuk bertindak seperti ini apabila mereka meninggal dunia, mereka juga akan bertanggungjawab. Tetapi jika si mati tidak menginginkan ini maka mereka bebas daripada sebarang akauntabiliti. Ini ditegaskan dalam Hadis yang terdapat dalam Jami At Tirmidzi, nombor 1006. Adalah masuk akal untuk memahami bahawa Allah Taala tidak akan menghukum seseorang kerana perbuatan orang lain apabila orang yang terdahulu tidak menasihati mereka untuk bertindak seperti itu. Bab 35 Fatir, ayat 18:

*“Dan tidak ada seorang pun yang memikul beban yang akan memikul beban orang lain...”*

## Sabar - 7

Saya mempunyai pemikiran yang ingin saya kongsi. Saya sedang memikirkan tentang hikmah tertentu mengapa orang menghadapi kesukaran dan kehilangan berkat, seperti kesihatan. Selalunya apabila umat Islam mendapat keberkatan terutamanya, di luar keperluan mereka, ia mengganggu mereka dari akhirat dan sebaliknya menumpukan fikiran mereka kepada dunia material ini. Maka dalam hal ini, hikmah di sebalik kesulitan ialah memfokuskan semula perhatian seorang Muslim kepada perkara yang benar-benar penting iaitu persediaan untuk akhirat. Ini seperti orang yang terlalu sibuk dengan telefon mereka sehingga mereka melintas jalan tanpa melihat kenderaan yang datang. Seorang lagi ganas menarik mereka dari kereta yang datang yang menyebabkan mereka kesusahan lagi, menyelamatkan nyawa mereka. Walaupun ditarik dengan ganas menyebabkan kesusahan dan juga kesakitan tetapi ia hanya dilakukan untuk menumpukan perhatian mereka kepada bahaya yang mengancam nyawa iaitu kereta yang datang. Begitu juga seorang Muslim menghadapi kesukaran emosi dan fizikal untuk menumpukan semula perhatiannya kepada perkara yang lebih penting seperti akhirat. Jika seorang Muslim dibiarkan hanya menghadapi masa senang tanpa kesulitan, sudah pasti mereka akan tersesat dalam menikmati kelebihan dunia material ini. Pengabaian ini dalam jangka masa panjang akan membawa bencana kepada mereka. Maka mereka menghadapi kesulitan yang kecil untuk melindungi mereka dari kesulitan yang lebih besar iaitu kesulitan akhirat. Oleh itu, umat Islam harus mengingati kebenaran ini setiap kali mereka menghadapi kesukaran supaya mereka membiarkan kesukaran itu tertumpu semula kepada perkara yang lebih penting dan bertindak dengan betul atas nikmat ini dan bukannya menunjukkan ketidaksabaran dan kelalaian terhadap faedah penting ini. Ini sebenarnya adalah salah satu nikmat Allah yang paling besar.

## Sabar - 8

Saya mempunyai pemikiran yang ingin saya kongsi. Saya sedang memikirkan tentang ujian dan kesukaran yang besar yang dihadapi oleh para pendahulu yang soleh semasa hidup mereka dan bagaimana mereka mengatasinya melalui kesabaran dan ketaatan yang ikhlas kepada Allah Taala. Salah satu cara untuk mencapai ini adalah dengan sentiasa membandingkan kesukaran seseorang dengan kesukaran yang lebih sukar dan lebih berat. Apabila seseorang melakukan ini ia akan menjadikan masalah mereka kelihatan kecil dan kurang penting. Perubahan fokus ini boleh membantu seorang Muslim untuk bersabar dan tetap taat kepada Allah, Yang Maha Tinggi. Ini boleh dijelaskan melalui contoh duniawi. Seseorang yang menghidap migrain yang teruk boleh berlaku sedemikian rupa sehinggakan mereka seolah-olah dunia sedang runtuh di sekeliling mereka. Tetapi jika orang yang sama ini berada di atas kapal yang hampir melanggar gunung ais dan tenggelam di tengah lautan yang membeku maka migrain teruk mereka tidak akan kelihatan seperti masalah besar. Malah, mereka mungkin tidak akan terpengaruh sama sekali kerana seluruh tumpuan mereka akan beralih kepada bahaya yang mengancam nyawa yang akan berlaku iaitu, kapal yang karam. Beginilah sikap seorang muslim ketika menghadapi kesulitan. Apabila mereka menghadapi kesukaran, mereka sepatutnya menyedari bahawa ia mungkin lebih teruk dan cuba beralih, mereka memberi tumpuan kepada kesukaran yang lebih besar yang mungkin mereka hadapi. Ini boleh dicapai dengan memerhati orang lain yang berada dalam situasi yang lebih sukar daripada mereka. Sebagai contoh, seseorang yang mengalami sakit belakang boleh merenung tentang orang yang cacat fizikal. Atau mereka boleh merenungkan kesukaran yang lebih besar seperti kematian dan Hari Penghakiman. Perbandingan ini akan mengurangkan kepentingan kesulitan mereka dan kesannya, yang seterusnya akan membantu mereka untuk terus bersabar dan teguh dalam ketaatan kepada Allah, Yang Maha Tinggi, yang melibatkan menunaikan perintah-Nya, meninggalkan larangan-Nya dan menghadapi takdir dengan sabar.

## Sabar - 9

Saya mempunyai pemikiran yang ingin saya kongsi. Ibu bapa sering mengambil barang atau menghalang anak-anak mereka daripada mendapatkan perkara tertentu seperti makanan yang tidak sihat untuk melindungi mereka. Tingkah laku ini sering menyebabkan anak menjadi sedih atau marah kerana mereka langsung tidak mengetahui hikmah di sebalik tindakan ibu bapa mereka. Tingkah laku ibu bapa ini adalah sesuatu yang diterima secara meluas dalam masyarakat dan wajar dipercayai sebagai ciri ibu bapa yang baik dan bertanggungjawab. Begitu juga, dalam kehidupan manusia sering kehilangan atau dihalang daripada mendapatkan perkara duniawi tertentu oleh Allah Taala. Seorang Muslim mesti memahami bahawa dengan cara yang sama ibu bapa menjauhkan perkara-perkara yang berbahaya daripada anak-anak mereka walaupun anak-anak mereka tidak memahami sebab di sebalik pilihan mereka, begitu juga Allah Taala bertindak dengan cara ini mengikut kebijaksanaan dan pengetahuan-Nya yang tidak terhingga untuk melindungi-Nya. hamba walaupun manusia tidak memahami hikmah di sebalik pilihanNya. Oleh itu, setiap kali seorang Muslim mendapati diri mereka dalam situasi ini, mereka harus merenungkan contoh mudah ini, yang tidak akan ditolak oleh sesiapa pun tanpa mengira agama mereka, supaya mereka diilhamkan untuk terus bersabar dan menunjukkan rasa syukur atas perlindungan ilahi yang Allah Ta'ala berikan. diberikan kepada mereka. Mereka tidak sepatutnya bertindak seperti kanak-kanak yang tidak matang dengan menjadi marah dan tidak sabar kerana orang dewasa bertujuan untuk berkelakuan lebih baik daripada kanak-kanak. Malah, kanak-kanak dikecualikan daripada berkelakuan sedemikian kerana mereka kurang pengetahuan dan pengalaman manakala orang dewasa tidak sepatutnya kekurangan ini dan oleh itu akan bertanggungjawab atas tingkah laku mereka di kedua-dua dunia.





## Sabar - 10

Saya mempunyai pemikiran yang ingin saya kongsi. Setiap hari orang kehilangan orang tersayang. Ia adalah hasil yang tidak dapat dielakkan. Seorang Muslim boleh mengingati dan bertindak atas banyak perkara yang boleh membantu mereka semasa kesukaran ini. Satu perkara ialah memerhati keadaan dengan cara yang positif. Maksudnya, daripada bersedih atas kehilangan seseorang, mereka harus menumpukan perhatian kepada perkara-perkara baik yang mereka peroleh melalui orang yang telah pergi, seperti nasihat dan tunjuk ajar mereka. Apabila seseorang memikirkan perkara ini, mereka akan memahami bahawa lebih baik mengenali orang itu sebelum kehilangan mereka daripada tidak mengenali mereka langsung. Ia sama dengan kenyataan, lebih baik mencintai dan kehilangan daripada tidak dicintai langsung. Walaupun dalam kebanyakan kes, pernyataan ini diambil di luar konteks dan disalahgunakan tetapi apabila digunakan dengan cara ini ia adalah betul dan membantu.

Selain itu, seorang Muslim yang sudah pasti beriman kepada hari akhirat hendaklah sentiasa ingat bahawa manusia tidak bertemu di dunia ini hanya untuk meninggalkan satu sama lain. Tetapi sebaliknya mereka hanya meninggalkan dunia ini untuk bertemu semula di dunia seterusnya. Sikap ini boleh membantu seseorang untuk kekal sabar semasa kesukaran tersebut. Dan itu seharusnya mendorong mereka untuk meningkatkan ketaatan mereka kepada Allah Ta'ala, dengan melaksanakan perintah-perintah-Nya, meninggalkan larangan-Nya dan dengan menghadapi takdir dengan sabar sehingga mereka dapat bertemu kembali dengan orang yang mereka cintai di tempat peristirahatan terakhir mereka di taman perlindungan, selamanya.

## Sabar - 11

Saya membaca artikel berita sebentar tadi, yang ingin saya bincangkan secara ringkas. Ia melaporkan mengenai menangani musibah yang teruk, seperti kematian orang yang disayangi dan kepentingan meneruskan. Adalah penting untuk memahami bahawa apabila kesukaran yang teruk, seperti kematian orang yang disayangi berlaku, adalah lebih baik untuk kembali ke rutin harian dan kehidupan normal seseorang secepat mungkin, daripada meninggalkan segala-galanya untuk berduka untuk masa yang lama. . Walaupun Islam tidak melarang berkabung bagi mereka yang telah meninggal dunia, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, telah berpesan dalam sebuah Hadis yang terdapat dalam Sahih Bukhari, nombor 5339, agar manusia tidak berkabung lebih dari tiga hari kecuali seorang isteri untuk suaminya yang telah meninggal dunia, yang dilanjutkan kepada empat bulan sepuluh hari. Salah satu hikmah di sebaliknya ialah apabila seseorang menjatuhkan segala-galanya untuk berkabung, ia hanya memberi mereka masa untuk merenung kesusahan secara berlebihan. Ini boleh menyebabkan seseorang menjadi tidak sabar dan mencabar pilihan Allah, Yang Maha Tinggi, kerana mereka mendedikasikan begitu banyak masa untuk berulang kali bencana dalam fikiran mereka. Malah, sebuah Hadis yang terdapat dalam Sunan Ibn Majah, nombor 79, memberi amaran bahawa mengulangi malapetaka dalam fikiran seseorang dan berfikir bahawa ia boleh dielakkan, hanya membuka pintu kepada Iblis, yang membawa kepada ketidaksabaran. Manakala, bergerak ke hadapan dan kembali ke kehidupan normal seseorang, selepas tiga hari yang disyorkan, membolehkan seseorang untuk berkabung tetapi tanpa jatuh ke dalam kesukaran terlalu mendalam. Rutin biasa mengalihkan perhatian seseorang daripada malapetaka mereka dan membantu mereka memfokus semula pada gambaran yang lebih besar, yang menghalang mereka daripada menjadi tidak sabar. Oleh itu, umat Islam hendaklah menyibukkan diri mereka dalam melakukan amalan-amalan soleh yang menarik rahmat Allah Taala, atau mereka harus menyibukkan diri mereka dalam kegiatan dunia yang halal, seperti

pekerjaan mereka. Dan mereka harus mengelak daripada menjatuhkan segala-galanya untuk berkabung selama beberapa hari, kerana ini sering membawa mereka ke tempat gelap yang menjadi sukar untuk melarikan diri.

## Sabar - 12

Saya membaca artikel berita sebentar tadi, yang ingin saya bincangkan secara ringkas. Ia melaporkan tentang peranan penting doktor dan kesannya terhadap pesakit mereka. Adalah penting bagi umat Islam untuk memahami perkara mudah yang boleh membantu mereka dengan sabar menghadapi takdir dan kesulitan yang ditimbulkannya. Seseorang dengan gembira mengambil ubat pahit, yang ditetapkan oleh doktor mereka, mempercayai sepenuhnya pengetahuan, pengalaman dan pilihan mereka, sambil percaya bahawa doktor mereka tahu apa yang terbaik untuk mereka. Ini adalah benar walaupun mereka hanya manusia dan terdedah kepada kesilapan. Namun ramai umat Islam gagal untuk meletakkan tahap kepercayaan yang sama kepada Allah, Yang Maha Tinggi, walaupun pengetahuan-Nya tidak terhingga dan pilihan-Nya sentiasa yang paling bijak. Umat Islam harus cuba menerima takdir dan kesusahan yang ditimbulkannya, seperti mereka mengambil ubat yang pahit tanpa mengeluh, mengetahui ia adalah yang terbaik untuk mereka. Mereka harus memahami bahawa kesusahan dan kesulitan yang mereka hadapi adalah yang terbaik untuk mereka, walaupun mereka tidak memahami atau memerhatikan hikmah yang ada pada mereka, seperti mereka tidak memahami ilmu di sebalik ubat pahit yang mereka ambil dengan gembira. Bab 9 At Taubah, ayat 51:

*“Katakanlah: “Sekali-kali tidak akan menimpa kami melainkan apa yang telah ditetapkan Allah untuk kami. Dialah Pelindung kami.” Maka kepada Allah jualah hendaknya orang-orang yang beriman itu bertawakal.”*

Walaupun dalam kebanyakan kes, mereka tidak akan pernah memahami ilmu di sebalik ubat pahit yang mereka ambil, pasti akan tiba

masanya, sama ada di dunia atau di akhirat, di mana hikmah di sebalik kepahit getir yang mereka hadapi akan didedahkan kepada mereka. Oleh itu, seorang muslim harus menjangkakan masa ini dengan sabar kerana mengetahui semuanya akan terbongkar tidak lama lagi. Merenung sedalam-dalamnya dapat meningkatkan kesabaran seseorang ketika menghadapi kesulitan. Sabar melibatkan mengelakkan mengeluh secara lisan atau melalui tindakan seseorang dan mengekalkan ketaatan yang tulus kepada Allah, Yang Maha Agung, dengan menggunakan nikmat yang telah Dia berikan kepada mereka dengan cara yang diredhai-Nya, seperti yang digariskan dalam Al-Quran dan tradisi Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, dan selawat ke atasnya. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*"...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui."*

## Sabar - 13

Dalam sebuah Hadis yang terdapat dalam Musnad Ahmad, nombor 2803, Nabi Muhammad s.a.w. berpesan tentang kepentingan memahami bahawa setiap kesulitan yang dihadapi oleh seseorang akan diikuti dengan kemudahan. Realiti ini juga telah disebutkan dalam Al-Quran sebagai contoh, surah 65 At Talaq, ayat 7:

*“...Allah akan mendatangkan kemudahan [iaitu, kemudahan] sesudah kesulitan.”*

Adalah penting bagi umat Islam untuk memahami realiti ini kerana ia menimbulkan kesabaran dan juga kepuasan. Ketidakpastian terhadap perubahan keadaan boleh menyebabkan seseorang itu tidak sabar, tidak bersyukur dan juga terhadap perkara yang haram, seperti pemberian yang haram. Tetapi orang yang yakin bahawa semua kesulitan akhirnya akan digantikan dengan kemudahan akan sabar menunggu perubahan ini dengan penuh percaya kepada ajaran Islam. Kesabaran ini sangat dicintai oleh Allah Ta'ala dan diberi pahala yang besar. Bab 3 Alee Imran, ayat 146:

*“...Dan Allah menyukai orang-orang yang sabar.”*

Inilah sebabnya Allah, Yang Maha Tinggi, telah menyebut banyak contoh dalam Al-Quran apabila situasi yang sukar diikuti dengan kemudahan dan keberkatan. Sebagai contoh, ayat Al- Quran berikut menyebutkan kesukaran besar yang dihadapi Nabi Nuh a.s. dari umatnya dan bagaimana Allah Taala menyelamatkannya dari banjir besar. Surah 21 Al Anbiya, ayat 76:

*“Dan (sebutkanlah) Nuh, ketika dia menyeru [kepada Allah] sebelum [waktu itu], lalu Kami berkenankan kepadanya dan Kami selamatkan dia dan keluarganya dari bahaya yang besar [yaitu banjir].*

Contoh lain terdapat dalam surah 21 Al Anbiya, ayat 69:

*“Kami [yaitu, Allah] berfirman, "Wahai api, jadikanlah kesejukan dan keselamatan bagi Ibrahim."*

Nabi Ibrahim a.s. telah menghadapi kesukaran yang besar dalam bentuk api yang besar tetapi Allah Taala telah menjadikannya sejuk dan damai baginya.

Contoh-contoh ini dan banyak lagi telah disebutkan di dalam Al-Quran dan Hadis-hadis Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,, agar umat Islam memahami bahawa suatu saat kesulitan akhirnya akan diikuti dengan kemudahan bagi mereka yang mentaati Allah, Maha



Tinggi, dengan melaksanakan perintah-Nya, menjauhi larangan-Nya dan menghadapi takdir dengan sabar.

Oleh itu, adalah penting bagi umat Islam untuk mempelajari ajaran Islam ini untuk melihat kes-kes yang tidak terkira banyaknya di mana Allah Taala memberikan kemudahan kepada hamba-hamba-Nya yang taat setelah mereka menghadapi kesulitan. Jika Allah Ta'ala telah menyelamatkan hamba-hamba-Nya yang taat dari kesulitan-kesulitan besar yang disebutkan dalam ajaran-ajaran Ilahi, maka Dia dapat dan akan menyelamatkan umat Islam yang taat menghadapi kesulitan-kesulitan yang lebih kecil juga.

## Sabar - 14

Hadis yang terdapat dalam Musnad Ahmad, nombor 2803, menasihati bahawa bersabar atas perkara yang tidak disukai membawa kepada pahala yang besar. Bab 39 Az Zumar, ayat 10:

*“...Sesungguhnya orang yang sabar akan diberikan pahala mereka tanpa hisab [iaitu, had].”*

Sabar adalah unsur utama yang diperlukan untuk memenuhi tiga aspek iman: menunaikan perintah Allah, meninggalkan larangan-Nya dan menghadapi takdir. Tetapi tahap yang lebih tinggi dan lebih bermanfaat daripada kesabaran adalah kepuasan. Ini adalah apabila seorang muslim sangat percaya bahawa Allah, Yang Maha Tinggi, hanya memilih yang terbaik untuk hamba-Nya dan oleh itu mereka lebih memilih pilihan-Nya daripada pilihan mereka sendiri. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*“...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui.”*

Seorang Muslim yang sabar memahami bahawa apa-apa yang memberi kesan kepada mereka, seperti kesukaran, tidak dapat dielakkan

walaupun seluruh ciptaan membantu mereka. Begitu juga, apa sahaja yang merindui mereka tidak boleh menjejaskan mereka. Orang yang benar-benar menerima hakikat ini tidak akan bergembira dan berbangga dengan apa-apa yang mereka perolehi kerana mengetahui Allah Taala memperuntukkan perkara itu kepada mereka. Mereka juga tidak akan berdukacita atas apa-apa yang gagal mereka perolehi kerana Allah, Yang Maha Agung, tidak memperuntukkan perkara itu kepada mereka dan tiada apa pun yang wujud dapat mengubah hakikat ini. Surah 57 Al Hadid, ayat 22-23:

*“Tiada suatu bencana pun yang menimpa di bumi atau di antara kamu sendiri melainkan telah tercatat dalam kitab <sup>1</sup> sebelum Kami menciptakannya, sesungguhnya yang demikian itu mudah bagi Allah. Agar kamu tidak berputus asa terhadap apa yang luput darimu dan tidak bermegah-megah atas apa yang diberikan-Nya kepadamu...”*

Di samping itu, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, telah menasihatkan dalam Hadis yang terdapat dalam Sunan Ibn Majah, nombor 79, bahawa apabila sesuatu berlaku, seorang muslim harus yakin dengan ketetapan dan tidak ada yang dapat mengubah hasilnya. Dan seorang muslim tidak sepatutnya menyesal kerana mempercayai bahawa mereka boleh menghalang akibatnya jika mereka berkelakuan berbeza kerana sikap ini hanya menyebabkan Syaitan mendorong mereka untuk tidak sabar dan mengeluh tentang takdir. Seorang muslim yang sabar benar-benar memahami bahawa apa sahaja yang Allah pilih adalah yang terbaik untuk mereka walaupun mereka tidak memerhatikan hikmah di sebaliknya. Orang yang sabar menghendaki perubahan dalam keadaannya dan bahkan mendoakannya tetapi mereka tidak mengeluh tentang apa yang telah terjadi. Kesabaran yang berterusan boleh membawa seorang muslim ke tahap yang lebih besar iaitu, kepuasan.

Orang yang berpuas hati tidak menginginkan sesuatu untuk berubah kerana mereka tahu pilihan Allah, Yang Maha Tinggi, lebih baik daripada pilihan mereka. Muslim ini sangat percaya dan beramal dengan Hadis yang terdapat dalam Sahih Muslim, nombor 7500. Ia menasihati bahawa setiap keadaan adalah yang terbaik untuk orang yang beriman. Jika mereka menghadapi masalah mereka hendaklah menunjukkan kesabaran yang membawa kepada keberkatan. Dan jika mereka mengalami masa-masa senang mereka harus menunjukkan rasa syukur yang juga membawa kepada keberkatan.

Adalah penting untuk mengetahui bahawa Allah, Yang Maha Tinggi, menguji orang yang Dia cintai. Jika mereka bersabar, mereka akan mendapat pahala tetapi jika mereka marah itu hanya membuktikan kekurangan cinta mereka kepada Allah Taala. Hal ini ditegaskan dalam Hadis yang terdapat dalam Jami At Tirmidzi, nombor 2396.

Seorang muslim harus bersabar atau redha dengan pilihan dan ketetapan Allah Ta'ala, baik dalam keadaan senang maupun susah. Ini akan mengurangkan kesusahan seseorang dan memberi mereka banyak keberkatan di kedua-dua dunia. Sedangkan, ketidaksabaran hanya akan memusnahkan pahala yang boleh mereka terima. Walau apa pun cara seorang muslim akan melalui situasi yang telah ditetapkan oleh Allah Taala, tetapi itu adalah pilihan mereka sama ada mahukan pahala atau tidak.

Seorang muslim tidak akan pernah merasa puas sehingga perilakunya sama di saat susah dan senang. Bagaimana mungkin seorang hamba yang sejati pergi kepada Tuan iaitu, Allah, Yang Maha Tinggi, untuk

penghakiman dan kemudian menjadi tidak senang jika pilihan itu tidak sesuai dengan keinginan mereka. Terdapat kemungkinan nyata bahawa jika seseorang mendapat apa yang mereka inginkan ia akan memusnahkan mereka. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*"...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui."*

Seorang muslim tidak boleh menyembah Allah Ta'ala di tepi. Maksudnya, apabila ketetapan Ilahi sesuai dengan kehendak mereka, mereka memuji Allah Taala. Dan apabila tidak, mereka menjadi marah dan bertindak seolah-olah mereka lebih mengetahui daripada Allah. Bab 22 Al Hajj, ayat 11:

*"Dan di antara manusia ada yang menyembah Allah di tepinya. Jika dia disentuh oleh kebaikan, dia ditenangkan olehnya; tetapi jika dia ditimpa ujian, dia memalingkan mukanya [kepada kekafiran]. Dia telah kehilangan [ini] dunia dan Akhirat. Itulah kerugian yang nyata."*

Seorang muslim hendaklah bertingkah laku dengan pilihan Allah Taala, seolah-olah mereka akan berkelakuan dengan doktor yang handal. Cara yang sama seorang muslim tidak akan mengadu mengambil ubat pahit yang ditetapkan oleh doktor kerana mengetahui ia adalah yang terbaik untuk mereka, mereka harus menerima kesukaran yang mereka hadapi di dunia kerana mengetahui ia adalah yang terbaik untuk mereka. Malah, orang yang berakal akan berterima kasih kepada doktor untuk

ubat yang pahit dan begitu juga seorang muslim yang bijak akan berterima kasih kepada Allah, Yang Maha Tinggi, untuk sebarang situasi yang mereka hadapi.

Di samping itu, seorang muslim harus mengkaji banyak ayat Al-Quran dan Hadis Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, yang membincangkan ganjaran yang diberikan kepada orang Islam yang sabar dan berpuas hati. Refleksi yang mendalam tentang perkara ini akan memberi inspirasi kepada seorang muslim untuk tetap tabah apabila menghadapi kesulitan. Sebagai contoh, Bab 39 Az Zumar, ayat 10:

*“...Sesungguhnya orang yang sabar akan diberikan pahala mereka tanpa hisab [iaitu, had].”*

Contoh lain disebutkan dalam Hadis yang terdapat dalam Jami At Tirmidzi, nombor 2402. Ia menasihati bahawa apabila mereka yang sabar menghadapi ujian dan kesukaran di dunia menerima ganjaran mereka pada hari kiamat mereka yang tidak menghadapi ujian seperti itu akan berharap mereka bersabar menghadapi kesulitan seperti itu. kerana kulit mereka dipotong dengan gunting.

Untuk memperoleh kesabaran dan juga redha dengan apa yang dipilih oleh Allah Taala bagi seseorang, mereka harus mencari dan mengamalkan ilmu yang terdapat dalam Al-Quran dan hadis Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,, supaya mereka mencapai tahap kecemerlangan iman yang tinggi. Ini telah dibincangkan dalam

Hadis yang terdapat dalam Sahih Muslim, nombor 99. Keutamaan iman ialah apabila seorang muslim melakukan amalan, seperti solat, seolah-olah mereka dapat menyaksikan Allah Taala. Orang yang mencapai tahap ini tidak akan merasai pedihnya kesukaran dan ujian kerana mereka akan sepenuhnya tenggelam dalam kesedaran dan kecintaan kepada Allah Taala. Ini sama dengan keadaan wanita yang tidak merasa sakit apabila memotong tangan mereka sendiri apabila mereka melihat kecantikan Nabi Yusuf a.s. Bab 12 Yusuf, ayat 31:

*“...dan memberikan kepada mereka masing-masing pisau dan berkata [kepada Yusuf], “Keluurlah di hadapan mereka.” Dan apabila mereka melihatnya, mereka sangat mengaguminya dan memotong tangan mereka dan berkata, “Sempurna Allah! Ini bukan manusia, ini tidak lain hanyalah malaikat yang mulia.”*

Jika seorang muslim tidak dapat mencapai tahap keimanan yang tinggi ini, mereka hendaklah sekurang-kurangnya berusaha untuk mencapai tahap yang lebih rendah yang disebutkan dalam Hadis yang disebutkan tadi. Ini adalah tahap di mana seseorang sentiasa sedar bahawa mereka sedang diperhatikan oleh Allah Taala. Begitu juga seseorang tidak akan mengeluh di hadapan tokoh yang berwibawa yang mereka takuti, seperti majikan, seorang muslim yang sentiasa menyedari kehadiran Allah, Yang Maha Agung, tidak akan mengeluh tentang pilihan yang Dia buat.

## Sabar - 15

Saya mempunyai pemikiran, yang saya ingin kongsi. Apabila seseorang memerhatikan penderitaan manusia di seluruh dunia, terutamanya orang Islam yang beriman kepada Allah, Yang Maha Tinggi, mereka mungkin mempersoalkan kekurangan pertolongan Ilahi berdasarkan penampilan zahir. Tetapi adalah penting bagi seorang Muslim untuk membuat realiti tertentu tentang Allah, Yang Maha Tinggi, jelas dalam fikiran mereka, kerana ini membantu dalam mentaati-Nya dengan tulus, yang melibatkan penggunaan berkat yang telah diberikan kepada-Nya dengan cara yang diredhai-Nya, seperti yang digariskan dalam Kitab Suci. Al-Quran dan hadis Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,. Salah satu realiti ini ialah pertolongan ilahi tidak berlaku mengikut cara yang sering diharapkan atau diinginkan oleh manusia. Persepsi dan pemikiran seseorang sangat terhad, sedangkan persepsi dan pengetahuan ketuhanan tentang Allah Taala, adalah tidak terbatas. Oleh itu Dia menetapkan perkara-perkara, seperti pertolongan-Nya untuk mereka yang ditindas, mengikut rancangan dan kaedah-Nya, yang mengambil kira perkara-perkara yang di luar persepsi dan pemahaman manusia, untuk memastikan perkara terbaik berlaku untuk orang yang terlibat. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*"...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui."*

Ini adalah sama seperti bagaimana seorang doktor boleh menetapkan ubat yang pahit, yang secara zahirnya nampaknya tidak membantu



pesakit yang sakit namun dalam jangka masa panjang ia memihak kepada mereka, kerana di dalamnya terdapat penawar mereka.

Terdapat banyak contoh pertolongan ilahi Allah, Yang Maha Tinggi, yang dalam jangka pendek, kelihatan tidak ada dalam jangka panjang dan mengambil kira gambaran yang lebih besar, adalah lebih bermanfaat daripada yang dapat difahami oleh sesiapa pun. Sebagai contoh, Nabi Yusuf a.s. telah dicampakkan ke dalam perigi yang sunyi dan ditinggalkan oleh saudara-saudaranya, semasa baginda masih kecil. Dia kemudian dijual sebagai hamba dan kemudian dipenjarakan secara tidak adil. Mana-mana orang yang memerhatikan apa yang berlaku kepadanya akan percaya bahawa pertolongan Allah Taala, tidak ada sama sekali daripadanya. Namun, dalam jangka masa panjang peristiwa-peristiwa ini memastikan bahawa Nabi Yusuf a.s. akan menjadi menteri kewangan Mesir yang membolehkannya mencegah kematian berjuta-juta, melalui kebuluran besar yang berlaku pada zamannya. Maka pada hakikatnya, pertolongan Allah Ta'ala tidak pernah luput dari baginda atau masyarakat umum. Sebaliknya, bantuan ilahi berlaku dengan cara yang di luar pemahaman manusia dan menghasilkan hasil terbaik untuk semua orang yang terlibat. Oleh itu, pertolongan Allah Taala, tidak selalu datang dengan cara yang jelas dan tidak mengikut keinginan dan jangkauan manusia, kerana ini tidak akan menghasilkan hasil yang terbaik bagi mereka yang terlibat.

Kesimpulannya, adalah penting untuk memperoleh dan mengamalkan ilmu Islam supaya realiti tertentu berkenaan dengan Allah Taala, dapat dipelajari dan difahami. Ini seterusnya akan menguatkan keimanan dan ketaatan mereka yang ikhlas kepada Allah, Yang Maha Tinggi,, yang melibatkan menunaikan perintah-Nya, menjauhi larangan-Nya dan dengan menghadapi takdir dengan sabar mengikut hadis Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,. Surah 2 Al Baqarah, ayat 214:

*"...Ingatlah, pertolongan Allah itu dekat."*

## Sabar - 16

Saya mempunyai pemikiran, yang saya ingin kongsi. Pada tahun ketiga selepas Nabi Muhammad s.a.w. berhijrah ke Madinah, para pemimpin bukan Islam Mekah memutuskan untuk membalas dendam atas kekalahan dalam Perang Badar yang berlaku pada tahun sebelumnya. Ini membawa kepada Perang Uhud. Apabila pertempuran bermula, para Sahabat, semoga Allah meridhai mereka, dengan cepat mengalahkan tentera bukan Islam yang menyebabkan mereka berundur. Tetapi beberapa pemanah Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, memerintahkan untuk tinggal di sebuah gunung kecil, Jabal Al Rumah, yang terletak di hadapan Gunung Uhud, tanpa mengira hasil pertempuran, percaya bahwa pertempuran itu berakhir dan arahan tidak lagi digunakan. Apabila mereka menuruni Jabal Al Rumah, ia mendedahkan bahagian belakang tentera Islam. Tentera bukan Islam kemudiannya berhimpun dan menyerang orang Islam dari kedua belah pihak. Ini membawa kepada kesyahidan ramai Sahabat, semoga Allah meridhai mereka, dan mayat mereka dicatatkan oleh orang bukan Islam. Ini telah dibincangkan dalam Imam Ibn Kathir, *The Life of the Prophet*, Jilid 3, Halaman 29-30.

Jelaslah bahawa punca utama umat Islam mengalami kerugian yang banyak adalah salah sangka dari para pemanah. Mereka secara tidak sengaja menderhaka kepada Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atas baginda, kerana mereka percaya perang telah berakhir dan perintahnya tidak lagi digunakan. Ini menunjukkan bahawa selagi seorang Muslim ikhlas mentaati Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atas baginda, mereka akan diberikan kejayaan tetapi jika mereka mengingkarinya, sokongan ini akan ditarik balik. Bab 4 An Nisa, ayat 80:

*“Barangsiapa yang mentaati Rasul maka sesungguhnya ia telah mentaati Allah...”*

dan bab 3 Alee Imran, ayat 31:

*“Katakanlah (Nabi Muhammad s.a.w.), “Jika kamu mencintai Allah, ikutilah aku, niscaya Allah mengasihi kamu dan mengampuni dosa-dosa kamu, dan Allah Maha Pengampun lagi Maha Penyayang”.*

Dan surah 24 An Nur, ayat 63:

*“Janganlah kamu jadikan panggilan Rasul di antara kamu seperti panggilan sebahagian kamu kepada sebahagian yang lain. Sesungguhnya Allah mengetahui orang-orang yang tersesat di antara kamu, yang disembunyikan oleh orang lain. Maka hendaklah orang-orang yang menentang perintahnya (Nabi Muhammad s.a.w.) berhati-hati, supaya mereka tidak ditimpa musibah atau azab yang pedih.”*

Di samping itu, adalah kebiasaan bagi Nabi-nabi, saw, kadang-kadang menang atas musuh-musuh mereka dan kadang-kadang musuh-musuh mereka mendapat kemenangan, walaupun kemenangan akhir sentiasa berpihak kepada Nabi-nabi, salam sejahtera ke atas mereka. Sebab keadaan yang silih berganti ini adalah untuk memisahkan orang-orang mukmin yang benar dari orang-orang munafik dan orang-orang

oportunis, yang sentiasa menyertai kumpulan yang berjaya untuk meraih keuntungan duniawi. Jika para Nabi saw selalu menang, maka orang-orang munafik dan oportunis akan menjadi tidak terhapuskan dari orang-orang mukmin yang ikhlas. Jika para Nabi saw selalu hilang, maka ini akan menghalangi misi mereka. Bab 3 Alee Imran, ayat 140:

*“Sekiranya kamu disentuh oleh suatu luka, sesungguhnya telah disentuh orang-orang yang berlawanan dengan luka yang serupa dengannya. Dan pada hari-hari ini [berbagai keadaan] Kami berganti-ganti di antara manusia, supaya Allah menerangkan orang-orang yang beriman dan (mengambil) bagi-Nya dari kalangan kamu orang-orang yang mati syahid...”*

Satu lagi sebab kemenangan dan kekalahan silih berganti ini adalah untuk mengajar orang-orang beriman bagaimana untuk mengamalkan kesabaran dan kesyukuran. Jika mereka kalah sepanjang masa, maka mereka mungkin akan bersabar tetapi akan mendapati sukar untuk bersyukur. Jika mereka menang sepanjang masa, maka mereka mungkin menerima terima kasih tetapi akan berjuang untuk mengamalkan kesabaran sebenar. Situasi yang silih berganti membolehkan mereka mengamalkan kesabaran dan kesyukuran, dua bahagian yang penting untuk memperoleh kejayaan dalam kedua-dua dunia.

## Syukur - 1

Dalam Hadis yang terdapat dalam Sahih Muslim, nombor 7500, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, berpesan bahawa setiap keadaan diberkati bagi orang yang beriman. Satu-satunya syarat ialah mereka perlu bertindak balas terhadap setiap keadaan yang mereka hadapi semasa mentaati Allah, khususnya, sabar dalam kesulitan dan bersyukur di saat senang.

Terdapat dua aspek kehidupan. Satu aspek ialah situasi yang dihadapi oleh orang ramai, sama ada masa senang atau susah. Kawalan situasi yang dihadapi seseorang adalah di luar tangan mereka. Allah Ta'ala telah memutuskan hal ini dan tidak ada yang dapat melepaskan diri dari mereka. Oleh itu, penekanan terhadap situasi yang dihadapi tidak masuk akal kerana ia telah ditakdirkan dan oleh itu tidak dapat dielakkan. Aspek lain ialah reaksi seseorang terhadap setiap situasi. Ini adalah dalam kawalan setiap orang dan inilah yang dinilai sebagai contoh, menunjukkan kesabaran atau ketidaksabaran dalam keadaan yang sukar. Oleh itu, seorang muslim mesti menumpukan perhatian kepada tingkah laku dan reaksi mereka dalam setiap situasi dan bukannya menekankan kerana berada dalam situasi, kerana ini tidak dapat dielakkan. Jika seorang muslim ingin berjaya dalam kedua-dua dunia mereka hendaklah menilai setiap keadaan dan sentiasa bertindak dalam ketaatan kepada Allah, Yang Maha Tinggi. Sebagai contoh, di waktu senang mereka mesti menggunakan nikmat yang mereka miliki seperti yang disyariatkan oleh Islam, iaitu kesyukuran yang sebenar kepada Allah Taala. Bab 14 Ibrahim, ayat 7:

*“Dan (ingatlah) ketika Tuhanmu memaklumkan, ‘Sesungguhnya jika kamu bersyukur, pasti Kami akan menambah (nikmat) kepadamu...”*

Dan dalam masa kesukaran mereka mesti menunjukkan kesabaran kerana mengetahui Allah yang Maha Agung, memilih yang terbaik untuk hamba-Nya walaupun mereka tidak memahami hikmah di sebalik pilihan itu. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*“...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui.”*

Adalah penting untuk diperhatikan bahawa kejayaan dalam setiap keadaan, dalam Hadis utama, telah ditunjukkan untuk orang yang beriman dan bukan orang Islam. Ini kerana seorang mukmin mempunyai keimanan yang lebih kukuh yang berteraskan ilmu Islam. Hasil daripada keimanan mereka yang lebih kuat, mereka lebih berpegang teguh kepada ketaatan yang ikhlas kepada Allah, Yang Maha Tinggi, yang melibatkan kesabaran dalam kesulitan dan bersyukur di saat senang. Sedangkan, orang Islam adalah seseorang yang telah menerima Islam tetapi kerana lemahnya iman, yang disebabkan oleh kejahilan ilmu Islam, mereka mungkin gagal untuk bertindak balas terhadap situasi yang berbeza dengan ketaatan yang ikhlas kepada Allah Taala. Oleh itu, adalah penting bagi seseorang untuk mendapatkan dan mengamalkan ilmu Islam supaya mereka mencapai darjat seorang mukmin dan oleh itu mengekalkan ketaatan yang ikhlas kepada Allah, Yang Maha Tinggi, dalam semua keadaan.

## Syukur - 2

Dalam Hadis yang terdapat dalam Jami At Tirmidzi, nombor 1954, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya, berpesan bahawa sesiapa yang tidak bersyukur kepada manusia tidak boleh bersyukur kepada Allah Taala.

Walaupun tidak diragukan lagi bahawa sumber segala nikmat itu tidak lain dan tidak bukan adalah Allah Taala, tidak kurang, menunjukkan rasa syukur kepada manusia adalah aspek penting dalam Islam. Ini kerana Allah, Yang Maha Tinggi, kadangkala menggunakan seseorang sebagai alat untuk menolong orang lain, seperti ibu bapa seseorang. Sebagaimana cara telah diciptakan dan digunakan oleh Allah Ta'ala, bersyukur kepada mereka sebenarnya adalah bersyukur kepada Allah Ta'ala. Oleh itu, umat Islam mesti menunjukkan akhlak yang baik dan sentiasa menghargai sebarang bantuan atau sokongan yang mereka terima daripada orang lain tanpa mengira saiznya. Hendaklah mereka bersyukur kepada Allah Ta'ala dengan menggunakan nikmat itu sesuai dengan perintah-Nya, kerana Dia adalah sumber nikmat dan mereka harus berterima kasih kepada orang yang menolong mereka, kerana mereka adalah sarana yang diciptakan dan dipilih olehnya. Allah, Yang Maha Tinggi. Seorang muslim hendaklah menunjukkan rasa terima kasih secara lisan kepada manusia dan secara praktikal dengan membalas kebaikan mereka, mengikut kemampuan mereka, walaupun hanya doa bagi pihak mereka. Ini telah dinasihatkan dalam Hadis yang terdapat dalam Imam Bukhari, Adab Al Mufrad, nombor 216.



Orang yang tidak menunjukkan rasa syukur kepada manifestasi lahiriah dari pertolongan Allah Ta'ala, maksudnya, seseorang, tidak akan menunjukkannya secara langsung kepada Allah Ta'ala.

Orang yang tidak berterima kasih kepada manusia tidak dapat menunjukkan kesyukuran yang sebenar-benarnya kepada Allah Ta'ala, dan kerana itu mereka tidak akan diberi tambahan nikmat. Bab 14 Ibrahim, ayat 7:

*“Dan (ingatlah) ketika Tuhanmu memaklumkan, ‘Sesungguhnya jika kamu bersyukur, pasti Kami akan menambah (nikmat) kepadamu...’”*

Jika seorang muslim menghendaki bertambahnya nikmat, mereka mesti memenuhi kedua-dua aspek kesyukuran iaitu, kepada Allah, Yang Maha Tinggi, dan kepada manusia.

## **Bersyukur - 3**

Dalam Hadis yang terdapat dalam Sunan Ibn Majah, nombor 4142, Nabi Muhammad, selawat dan salam ke atasnya,, menasihati umat Islam supaya memerhatikan orang yang memiliki harta dunia yang lebih sedikit daripada mereka daripada mereka yang memiliki lebih banyak, kerana ini akan menghalang mereka daripada menjadi kufur kepada Allah Yang Maha Tinggi.

Malangnya, ada yang salah memerhati kehidupan orang lain, yang kelihatan lebih baik daripada kehidupan mereka sendiri. Sebagai contoh, orang biasa sering memerhatikan selebriti dan tersilap percaya kehidupan mereka lebih baik. Dalam kebanyakan kes, konsep ini tidak benar, kerana orang yang kelihatan berada dalam keadaan yang lebih baik mungkin menghadapi kesukaran yang akan menyebabkan orang lain tidak mahu bertukar tempat dengan mereka. Orang luar hanya akan memerhati sesuatu dari satu sudut pandangan yang cetek. Tetapi jika mereka dapat melihat keseluruhan cerita mereka akan menyedari semua orang menghadapi masalah dan tiada siapa yang mempunyai kehidupan yang sempurna tanpa mengira apa yang mereka miliki atau betapa terkenalnya mereka. Selalunya salah tanggapan ini disebabkan oleh media. Tetapi orang ramai gagal untuk mengingati bahawa matlamat media adalah untuk melukis gambaran tertentu tentang kehidupan selebriti yang kelihatan menarik untuk dibaca. Dalam kebanyakan kes, jika mereka hanya melaporkan fakta tanpa salutan gula, majoriti pelanggan mereka akan berpaling daripada mereka.

Umat Islam mesti mengelakkan kepercayaan palsu ini kerana ia adalah alat Iblis yang menggunakannya untuk memberi inspirasi kepada

manusia supaya tidak bersyukur dengan apa yang mereka miliki. Pemikiran yang betul, yang telah dinasihatkan dalam Hadis ini, akan mencegah seseorang daripada menjadi kufur kepada Allah Taala. Setiap kali seorang muslim merasa tidak bersyukur, mereka harus mengalihkan tumpuan mereka kepada orang yang tidak terhitung banyaknya yang hidup dalam kemiskinan yang teruk dan menghadapi kesusahan yang lebih besar daripada mereka. Ini akan mendorong mereka untuk bersyukur kepada Allah Ta'ala atas apa yang telah dianugerahkan kepada mereka. Syukur ini secara praktikal ditunjukkan dengan menggunakan nikmat yang telah dianugerahkan dengan cara yang diredhai oleh Allah Taala. Ini akan membawa kepada peningkatan keberkatan. Bab 14 Ibrahim, ayat 7:

*“Dan (ingatlah) ketika Tuhanmu memaklumkan, ‘Sesungguhnya jika kamu bersyukur, pasti Kami akan menambah (nikmat) kepadamu...”*

Rumput tidak lebih hijau di seberang pagar, malah ia cukup hijau di sebelah sendiri. Surah 2 Al Baqarah, ayat 216:

*“...Tetapi boleh jadi kamu membenci sesuatu dan ia baik bagimu; dan boleh jadi kamu menyukai sesuatu dan ia amat buruk bagimu. Dan Allah mengetahui, sedang kamu tidak mengetahui.”*

Tetapi berkenaan dengan agama seseorang, mereka hendaklah sentiasa memerhatikan mereka yang lebih berdedikasi kepada Islam daripada mereka. Sikap ini akan menghalang seseorang daripada mengamalkan sikap malas apabila mereka memerhatikan mereka yang

kurang dedikasi kepada Islam daripada mereka. Memerhati orang lain yang kurang berdedikasi kepada Islam bahkan boleh mendorong seseorang untuk membenarkan dan meremehkan dosa mereka, yang merupakan jalan yang berbahaya untuk diterima pakai. Memerhati mereka yang lebih berdedikasi kepada Islam juga akan mendorong seseorang untuk berusaha lebih gigih dalam dedikasi mereka kepada Islam untuk memenuhi potensi mereka. Pokok pangkalnya ialah memperoleh dan bertindak berdasarkan ilmu Islam.

## Bersyukur - 4

Saya membaca artikel berita sebentar tadi, yang ingin saya bincangkan secara ringkas. Ia melaporkan tentang Virus Corona dan sekatan fizikal yang berkaitan dengannya, seperti tidak meninggalkan rumah tanpa perlu.

Adalah penting bagi umat Islam untuk menyedari nikmat yang tidak terkira banyaknya yang telah dianugerahkan oleh Allah, Yang Maha Tinggi,, kerana kesedaran ini akan membangkitkan mereka dengan rasa syukur yang sebenar, iaitu menggunakan setiap nikmat yang mereka miliki dengan betul, mengikut ajaran Islam. Umat Islam sering gagal untuk mengakui nikmat ini, seperti mempunyai kebebasan untuk meninggalkan rumah pada bila-bila masa mereka mahu.

Di samping itu, kesyukuran sebenar ini amat penting kerana Al-Quran memberi amaran bahawa mereka yang berubah secara negatif, seperti gagal menunjukkan kesyukuran yang sebenar kepada Allah, Yang Maha Tinggi, diuji dengan kesukaran dengan menghilangkan nikmat ini. Bab 13 Ar Ra'd, ayat 11:

*“...Sesungguhnya Allah tidak akan mengubah keadaan sesuatu kaum sehingga mereka mengubah keadaan yang ada pada diri mereka sendiri...”*

Sebagai contoh, jelas kepada sesiapa yang memerhatikan kebanyakan Masjid semasa solat fardu berjemaah bahawa sebahagian besar umat Islam tempatan tidak menghadirinya. Menghadiri Masjid adalah intipati menzahirkan rasa syukur kerana dianugerahkan Masjid oleh Allah Taala. Tetapi kerana ramai umat Islam gagal untuk menunjukkan kesyukuran sebenar ini, Allah, Yang Maha Tinggi, mengubah keadaan dengan menutup mereka melalui wabak virus ini.

Oleh itu, umat Islam hendaklah sentiasa menilai nikmat yang mereka miliki supaya mereka menunjukkan kesyukuran yang sebenar kepada Allah Taala, dengan menggunakannya mengikut keredaan dan perintah-Nya. Ini akan menyebabkan keadaan berubah secara positif dan menambahkan nikmat yang dikurniakan. Bab 14 Ibrahim, ayat 7:

*“Dan (ingatlah) ketika Tuhanmu memaklumkan, ‘Sesungguhnya jika kamu bersyukur, pasti Kami akan menambah (nikmat) kepadamu...’”*

Di samping itu, sekatan sosial ini juga harus mengingatkan umat Islam untuk menggunakan nikmat yang mereka miliki, yang biasanya berlalu dengan peredaran masa, seperti kesihatan yang baik dan masa. Sesiapa yang menggunakan berkat mereka dengan cara yang diredhai Allah Taala, seperti kesihatan yang baik, akan mendapati bahawa mereka mendapat sokongan dan ganjaran yang sama daripada Allah Taala, walaupun akhirnya mereka kehilangan nikmat ini. Ini telah dinasihatkan dalam Hadis yang terdapat dalam Imam Bukhari, Adab Al Mufrad, nombor 500. Tetapi mereka yang gagal menggunakan berkat mereka dengan betul akan kehilangan pahala semasa mereka

memilikinya dan apabila mereka akhirnya kehilangannya. Ini adalah kerugian yang nyata.

## Syukur - 5

Saya mempunyai pemikiran yang ingin saya kongsi. Umat Islam sering meningkatkan ketaatan mereka kepada Allah Ta'ala, seperti pergi ke Masjid untuk solat berjemaah atau membaca lebih banyak latihan kerohanian ketika dalam kesusahan. Tetapi pada masa senang mereka sering berehat dan menjadi malas. Tetapi adalah penting untuk diperhatikan, bahawa secara amnya adalah lebih penting untuk lebih berwaspada dan meningkatkan ketaatan seseorang semasa senang daripada masa susah. Ini kerana seseorang itu selalunya lebih banyak melakukan dosa ketika senang daripada susah, seperti meninggalkan kewajipan. Jika seseorang meninjau orang-orang sesat yang berbeza dalam sejarah, seperti Firaun dan Quroon, mereka akan melihat bahawa dosa-dosa mereka hanya berlipat ganda pada masa lapang. Seseorang yang menghadapi kesusahan di mana mereka terperangkap dan tidak mempunyai pilihan selain bersabar menunggu kelegaan berkemungkinan kecil untuk berdosa kerana mereka ingin dilepaskan daripada kesulitan mereka. Manakala, seseorang yang mengalami masa senang akan berada dalam kedudukan yang lebih baik untuk berseronok dan terlalu leka dengan perkara duniawi yang sering membawa kepada dosa. Sebagai contoh, seseorang yang menghadapi kemiskinan kurang berkemungkinan melakukan dosa kerana banyak dosa memerlukan kekayaan. Sedangkan, orang kaya berada dalam kedudukan yang lebih mudah untuk melakukan dosa tersebut, seperti membeli alkohol atau dadah. Oleh itu, umat Islam hendaklah mengambil perhatian terhadap perkara ini dan memastikan mereka mengekalkan atau bahkan meningkatkan ketaatan mereka kepada Allah Taala, pada masa lapang agar mereka tidak terjerumus ke dalam dosa dan kemaksiatan.



Di samping itu, orang yang taat kepada Allah Ta'ala dengan melaksanakan perintah-Nya dan menjauhi larangan-Nya pada waktu lapang, akan mendapat pertolongan Allah Ta'ala, pada saat-saat kesulitan yang akan membantu mereka untuk mengatasinya dengan jayanya. . Bab 47 Muhammad, ayat 7:

*“Hai orang-orang yang beriman, jika kamu menolong Allah, niscaya Dia akan menolongmu dan meneguhkan tapak kakimu.”*

Segala puji bagi Allah, Tuhan sekalian alam dan selawat dan salam ke atas junjungan akhir Nabi Muhammad, keluarga dan para sahabatnya yang mulia.

## Lebih 400 eBook Percuma tentang Perwatakan Baik

Lebih 400 eBook Percuma: <https://shaykhpod.com/books/>

Tapak Sandaran untuk eBook/ Buku Audio :

<https://archive.org/details/@shaykhpod>

Pautan PDF terus ke eBook ShaykhPod:

<https://spebooks1.files.wordpress.com/2024/05/shaykhpod-books-direct-pdf-links-v2.pdf>

<https://archive.org/download/shaykh-pod-books-direct-pdf-links/ShaykhPod%20Books%20Direct%20PDF%20Links%20V2.pdf>

### Media ShaykhPod yang lain

Buku Audio : <https://shaykhpod.com/books/#audio>

Blog Harian: <https://shaykhpod.com/blogs/>

Gambar: <https://shaykhpod.com/pics/>

Podcast Umum: <https://shaykhpod.com/general-podcasts/>

PodWoman: <https://shaykhpod.com/podwoman/>

PodKid: <https://shaykhpod.com/podkid/>

Podcast Urdu: <https://shaykhpod.com/urdu-podcasts/>

Podcast Langsung: <https://shaykhpod.com/live/>

Ikuti Saluran WhatsApp Secara Tanpa Nama untuk Blog Harian, eBook, Gambar dan Podcast:

<https://whatsapp.com/channel/0029VaDDhdwJ93wYa8dgJY1t>

Langgan Terima Blog & Kemas Kini Harian Melalui E-mel:

<http://shaykhpod.com/subscribe>



**Achieve Noble Character**